
يكي از دلايل تأخي�ر در امضاي قراردادهاي 
نفتي ملقب به IPC س�نگ اندازي منتقدان 
ذكر مي ش�ود. بگذريم از اصلاحات فراواني 
كه برروي مدل جدي�د قراردادهاي نفتي به 
اين واسطه اعمال ش�د اما نكته اي كه توجه 
چنداني به آن نمي شود اختلاف نظرات جدي 
در بدنه تصميم س�از وزارت نفت است كه در 
نهايت به حذف چهره هاي اصلي در طراحي 
IPC انجاميده است. چه سيد مهدي حسيني 
رئيس كميته بازنگري در قراردادهاي نفتي و 
چه نصرالله ابراهيمي كه اين روزها به تدريس 
در دوره هاي آموزش�ي خود مش�غول است. 
اختلاف نظرات جدي مديران ارشد وزارت نفت 
در حيط��ه IPC تبديل به ي��ك چالش بزرگ 
براي وزير نفت شده است. كليد اين اختلافات 
از روزي زده شد كه ركن الدين جوادي به عنوان 
مديرعامل ش��ركت ملي نفت برگزيده شد و به 
دليل برخي اختلاف ها با س��يد مهدي حسيني 

نتوانست با او كنار بيايد. حسيني و ياران اما كار 
را پيش بردند و در اس��فند ماه 92 همايشي را 
تحت عنوان هم انديشي قراردادهاي نفتي برگزار 
كردند و س��ال بعد آن را نهايي شده خواندند و 
براي رونمايي از آن در لندن برنامه ريزي كردند. 
جوادي مخال��ف رونمايي در لن��دن بود ضمن 
آنك��ه انتقادات ج��دي ب��ه IPC وارد مي كرد. 
همزمان با اين ك��ش و قوس ها، خب��ر آمد كه 
منوچهري بازيگردان اين قراردادها در شركت 
ملي نفت خواهد بود كه پ��س از چند ماه از اين 
گمانه زني ها، حكم معاونت توسعه و مهندسي 
ش��ركت ملي نفت براي وي در ارديبهشت 95 
صادر ش��د. جوادي براي منوچهري حكم زد و 
اندكي بع��د تصميم گرفت اس��تعفا داده و پاي 

قراردادهاي پر سر و صداي نوين را امضا نكند. 
زنگنه، كاردر را ب��راي مديرعاملي برگزيده بود، 
انتخابي كه شايد از نظر حسيني كار را خراب تر 
مي كرد زي��را كاردر در تاريخ 9 خ��رداد 95 كه 

هنوز IPC نهايي نش��ده بود و خب��ري از ورود 
جدي نهادهاي ذيرب��ط نبود چنين گفت: متن 
پيش نويس تهيه ش��ده در كارگ��روه بازنگري 
قراردادهاي نفتي در هيئت مديره شركت ملي 
نفت رد شد و واحد حقوقي ش��ركت ملي نفت 

پيش نويس جديد را تدوين مي كند. 
همه معادلات به هم پيچيده ب��ود؛ منوچهري 
نظر خود را داش��ت، كاردر هم ب��ه دنبال چيز 
ديگري بود، حس��يني هم مدل خ��ود را وحي 
منزل مي دانس��ت و در اين مي��ان زنگنه مانده 
بود با انبوهي از اختلاف��ات نظر در زيرمجموعه 
خود. وزير نفت ه��ر چه تلاش كرد نتوانس��ت 
زيرمجموعه را متحد س��ازد و اي��ن اختلافات 
كار را براي وزارت نفت س��خت ك��رد ولو آنكه 
تفاهمنامه هاي پرشماري امضا شده بود كه به 
قول علي اكبر وحيدي آل آقا، فاقد ارزش است. 

در اين اختلافات، حس��يني اولين قرباني بود تا 
در يك معادله س��ه وجهي، منوچهري و كاردر 

در كنار يكديگر قرار بگيرند و حس��يني در آن 
سوي ميز، تنها بماند و در نهايت كنار گذاشته 
شود. هرچند خود او معتقد است مأموريتش به 
اتمام رسيده ولي كيست كه نداند او براي تكرار 
روزهاي بيع متقابل، برنامه ها در س��ر داش��ت. 
منتق��دان او ديگ��ر جنوبي ها نبودن��د و اينك 
منوچهري و كاردر او را به كنار زدند. حسيني از 
IPC تفريق شد و حالا منوچهري و كاردر مانده 
بودند و زنگنه. روتوش ش��ده اش اما منوچهري 

و زنگنه. 
كاردر چندان قدرت مانور نداش��ته و ندارد ولي 
س��متش، مديرعاملي ش��ركت ملي نفت ايران 
اس��ت و لذا با منوچهري هم دچ��ار اصطكاك 
جدي مي شود. مهم ترين ريش��ه اين اختلاف، 
تصميم گيري درباره مناقصه يا ترك مناقصه بود 
كه منوچهري براي ترك مناقصه اصرار داشت و 
كاردر به فكر مناقصه ب��ود. وزير نفت اما نظرش 
به كاردر نزديك تر بود زيرا مي دانس��ت با ترك 
تشريفات مناقصه، حواشي بيشتري حول وزارت 

نفت خواهد چرخيد. 
از همين نقطه اس��ت ك��ه منوچه��ري دامنه 
اختلافات را بيش��تر مي كند و حتي وزير نفت 
هم با او وارد فضاي چالش��ي مي ش��ود. كاردر 
ب��راي زدودن فضايي كه او را »ماش��ين امضا« 
كرده است، سعي دارد خود را بازيگردان معرفي 
كند كه البته فقط »سطح« است و در »عمق«، 

وضعيت چيز ديگري است. 
همه امور به منوچهري واگذار شده است و همين 
موضوع، كاردر را آزار مي دهد لذا بي جهت نيست 
كه در چند مورد خاص به مخالفت با منوچهري 
پرداخته و وزير هم نمي داند بايد چه كند. حتي 
يك قرارداد هم امضا نشده اس��ت با وجود آنكه 
اطلاعات ميادين نفتي و گازي چند ماه پيش از 
به حصول رسيدن برجام، در اختيار شركت هاي 
نفتي قرار گرفته بود. به جز آنكه اين شركت ها به 
دنبال روشن شدن وضعيت پارامترهاي اثرگذاري 
مانند انتخابات رياست جمهوري امريكا و ايران 
بودند، اما عدم انسجام در بدنه وزارت نفت بيشتر 

از هر موضوع ديگري دردسر ساز شده است. 
وزارت نفت و مدافع��ان معتقدند منتقدان مانع 
به ثمر نشستن قراردادهاي نفتي هستند حال 
آنكه وقتي در خود بدن��ه نفت، هيچ گونه اتحاد 
و انس��جامي ديده نمي ش��ود آيا اين بهانه قابل 
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قراردادهای جدید نفتی بدون امضا!
با افزايش تصميم سازان در صنعت نفت اختلافات درونی به اوج خود رسيده است

تلاش براي آزادي ضراب
مقام�ات دادس�تاني منهت�ن اع�لام كردن�د رودي جوليان�ي، 
ش�هردار س�ابق نيويورك براي ديدار با رئيس جمه�ور تركيه به 
اين كش�ور س�فر كرده و به دنبال انج�ام ديدارهايي ب�ا مقامات 
دولت تركيه اس�ت تا به تعقيب قضايي رضا ض�راب خاتمه دهد. 
به گزارش رويت��رز، مقامات دادس��تاني منهتن اع��لام كردند رودي 
جولياني، شهردار سابق نيويورك براي ديدار با رئيس جمهور تركيه به 
اين كشور سفر كرده و به دنبال انجام ديدارهايي با مقامات دولت تركيه 
اس��ت تا به تعقيب قضايي رضا ضراب، تاجر معروف ايراني كه متهم به 

تباني براي نقض تحريم هاي امريكا عليه ايران است خاتمه دهد. 
اين موضوع در نامه ريچارد برمان، قاضي منطقه اي امريكا كه مسئول 
رسيدگي به اتهامات ضراب است فاش شده است. ضراب متهم به تباني 
با چند فرد ديگر براي انجام مبادلات مالي غيرقانوني از طريق بانك هاي 

امريكايي براي دولت و نهادهاي ايراني است. 
چند روز پيش، يكي از مقامات بانك دولتي هالك تركيه نيز در امريكا 

در ارتباط با اين پرونده بازداشت شده بود. 
ضراب كه يك شهروند دو تابعيتي ايراني و ترك است، در سال 2013 
در جريان تحقيقات در مورد يك پرونده فساد مرتبط با نزديكان رجب 
طيب اردوغان در تركيه بازداشت شد، اما بعداً از اتهامات خود تبرئه و 

آزاد شد. 
در نامه ارسالي توسط مقامات تعقيب امريكايي گفته شده كه جولياني، 
از چهره هاي نزديك به دونالد ترامپ و ميش��ائيل موكاسي، دادستان 
كل س��ابق امريكا كه اخيراً به تيم وكلاي رضا ضراب اضافه ش��ده اند، 
مدت كوتاهي پس از 24 فوريه به تركيه سفر كرده اند تا با اردوغان در 
مورد راه هاي پايان دادن به تعقيب قضايي رضا ضراب گفت و گو كنند. 
جولياني به دفتر دادستان كل جف سشنز در مورد اين سفر برنامه ريزي 

شده اطلاع داده است. 
جون كيم، سرپرس��ت س��ابق دادس��تاني امريكا در منهتن نيويورك 
گفته، موكاسي و جولياني كه از متحدان نزديك دونالد ترامپ هستند، 
همچنين به دنبال ديدار با مقامات ديگري در دولت امريكا در خصوص 
اين پرونده هستند. بر اس��اس نامه كيم: »هدف تلاش هاي جولياني و 

موكاسي رسيدن به يك مصالحه در مورد اين پرونده است.«

نظر اوپك درباره كاهش توليد نفت
دبيركل اوپك گفت: »توافق كاهش توليد نفت به تدريج اما با ثبات پيش 

مي رود و تعادل عرضه و تقاضا را در بازار نفت ايجاد خواهد كرد.«
به گزارش فارس، اگر چه كشورهاي صادركننده نفت اوپك هنوز تصميم 
قطعي براي تمديد توافق اوپك نگرفته اند اما خبرهاي خوشي مبني بر 
اينكه امارات متحده عربي توانسته تا 95 درصد به تعهدات اخير توافق 

اوپك عمل كند، مي تواند قيمت را در بازار تا حدودي افزايش دهد. 
امارات متحده عربي كه پيش از اين در اوايل فوريه 94 درصد تعهدات 
خود مبني بر كاهش توليد نفت را عمل كرده بود اكنون در ماه مارس 
به 95 درصد افزايش داده كه بيش��ترين افزايش در اين ماه محسوب 
مي شود. همچنين بررسي ها حاكي از اين است كه عربستان سعودي 
و كويت و همچنين امارات متحده عربي تا حدود زيادي توانس��ته اند 
كمبودهاي كش��ورهايي مانند الجزيره، اكوادور و ونزوئلا را در عمل به 
تعهدات اوپك جبران كنند.  همچنين گزارش ها حاكي از اين اس��ت 
كه عراق هم تا ح��دود زيادي با كاهش صادرات  خود در بنادر ش��مال 
و جنوب توانسته به تعهدات كاهش توليد نفت عمل كند. كشورهاي 
اوپك و غيراوپك س��ال گذش��ته توافق كردند از ابتداي س��ال جديد 
ميلادي به مدت شش ماه توليد نفت روزانه خود را 1/8 ميليون بشكه 
كاهش دهند كه آنها با هدف افزايش قيمت در بازار دس��ت به اين كار 
زدند.  محمد باركيندو دبيركل اوپك گفت: »توافق اوپك و غيراوپك 
به تدريج اما با ثبات پيش مي رود و تعادل عرضه و تقاضا را در بازار نفت 

ايجاد خواهد كرد.«
 

 كره اي ها سرگرم ساخت شاسي بلند برقي
ش�ركت هيون�داي موت�ور كره جنوب�ي س�رگرم طراح�ي 
نخس�تين پلتف�رم وي�ژه خودروه�اي برق�ي اس�ت و س�ال 
آين�ده اولي�ن شاس�ي بلند برق�ي خ�ود را عرض�ه مي كن�د. 
به گزارش ايسنا، لي كي سانگ، مسئول بخش خودروهاي سبز هيونداي 
و كيا اظهار كرده اس��ت در حالي كه طراحي اين پلتفرم به اين زودي 
كامل نخواهد ش��د، هيونداي موتور و شركت تابعه اش كيا، قصد دارند 
سال آينده شاسي بلندهاي برقي كوچكي را بر مبناي پلتفرم هاي كنوني 
عرضه كنند.  وي با اشاره به تقاضاي قوي براي خودروهاي شاسي بلند، 
گفت: هيونداي سال آينده يك شاسي بلند برقي عرضه خواهد كرد و 

پس از آن كيا هم يك مدل مشابه عرضه مي كند. 
به گفته وي، مدل هاي ساب كامپكت يا كامپكت با هر بار شارژ مي توانند 
بيش از 300 كيلومتر را طي كنند كه در مقايسه با مدل هاي مشابهي كه 

از سوي رقيبان عرضه شده اند، رقابتي تر به شمار مي روند. 
هيونداي اعلام كرده قصد دارد پس از عرضه نوع پلاگين هيبريدي يك 
مدل جنسيس در سال 2019، يك خودروي برقي لوكس جديد تحت 
برند جنسيس در سال 2021 عرضه كند.  ساخت يك پلتفرم جداگانه، 
تلاش جدي هيونداي براي حضور در بخش خودروهاي برقي را نشان 
مي دهد در حالي كه اين ش��ركت مدت ها تحت تأثير خودروهاي پيل 
سوختي رقيبانش قرار داشت. اين تغيير نظر منعكس كننده فشار شديد 

سرمايه گذاران براي رقابت جدي تر در بازار خودروهاي برقي است. 
تحليلگران مي گويند هيونداي براي موفقيت در بخش خودروي برقي، 

چاره اي به جز ساخت پلتفرم هاي خودروي برقي جداگانه ندارد. 

رد اعمال تعرفه موقتي بر واردات فولاد از ایران
منابع صنعتي گفتند كميس�يون اروپا تصمي�م گرفته تعرفه هاي 
موقتي بر واردات فولاد از كشورهاي ايران، برزيل، روسيه، صربستان 
و اوكراين اعمال نكند، اما همچنان ممكن اس�ت كش�ورهايي را 
به عنوان ناقض مق�ررات در زمينه رقابت ناعادلان�ه معرفي كند. 
به گزارش رويترز، كميس��يون اروپا كه قوه مجريه اتحاديه اروپا به ش��مار 
مي آيد، روز 7 آوري��ل را به عن��وان ضرب الاجل اعلام نظ��ر در مورد وضع 
تعرفه هاي موقتي ب��ر واردات فولاد اعلام كرده بود. اي��ن تصميم پس از آن 
گرفته شده كه برخي شركت هاي اروپايي شكايت هايي را در اين زمينه مطرح 
كرده اند كه برخي كشورها از جمله ايران با قيمت هايي پايين و غيرعادلانه به 
اروپا فولاد صادر كرده اند كه موجب شده توليد كنندگان اروپايي نتوانند با آنها 
رقابت كنند.  يك منبع آگاه كه نخواست نامش فاش شود گفت كميسيون 
اروپا اعمال تعرفه هاي موقتي را رد كرده، اما اين تنها يك گام است. كميسيون 
اروپا از اظهارنظر در اين باره خودداري كرده اس��ت.  يوروفر، كه نمايندگي 
صنعت فولاد اروپا را بر عهده دارد گفته كه اين تعرفه ها براي حمايت از اين 
بخش ضروري است. اين در حالي اس��ت كه صنعت فولاد اروپا پس از افت 
قيمت فولاد در سال 2015 كم كم در حال ترميم ش��دن است.  يوروفر در 
بيانيه اي اعلام كرد: »اگر كميسيون با توليد مازاد كشورهايي علاوه بر چين 
مقابله نكند، بخش فولاد اروپا را در مع��رض نيروهاي مخرب ظرفيت مازاد 
توليد فولاد جهان قرار خواهد داد.« اين بيانيه مي افزايد: هرگونه تصميمي 
مبني بر عدم اعمال تعرفه هاي موقتي بر فرآورده هاي فولادي وارداتي از ايران 
و چهار كشور ديگر به اروپا كه در ساخت و ساز و توليد ماشين آلات استفاده 
دارد، غيرقابل درك خواهد بود.  يوروفر در گذشته تنها نگران واردات بي رويه 
فولاد از چين، به عنوان بزرگ ترين توليد كننده فولاد جهان به اروپا بود، اما 
اكنون چين ش��روع به كاهش توليد فولاد خود كرده و ميزان افزايش توليد 
فولاد هند هم در حال كند شدن است. به گفته يوروفر تهديد جديد متوجه 

صنعت فولاد اروپا از جانب ايران است. 

وحیدحاجیپور
گزارشیک

سیف مشکل مبادله با بانک های جهان را به گردن  خودمان انداخت!
رئيس كل بانك مركزی درباره عدم تعامل و مراوده بانك هاي 
ب�زرگ جه�ان ب�ا بانك ه�اي كش�ور و اس�تمرار مش�كلات 
بانك�ي گفت: يك�ي از مش�كلات بانك ه�اي م�ا صورت هاي 
مالي بانك ها اس�ت ك�ه از ش�فافيت لازم برخوردار نيس�ت. 
ولی  الله س��يف در گفت و گو با مهر  افزود: يكي ديگر از اش��كالات 
ما عدم تعادل ترازنامه اي و مالي بانك هاس��ت. يكي ديگر از موانع 
بر مي گردد به استانداردهاي عملياتي بانكي كه بايستي در بانك ها 
اجرا ش��ود. يكي از موارد ديگ��ر بر مي گردد به مق��ررات مبارزه با 
پولشويي و ضد تأمين مالي تروريست كه اينها استانداردهاي روز 
دنيا اس��ت و تا زماني كه بانك هاي ما مجهز به اين موارد نباش��ند 

بانك هاي ديگر حاضر به همكاري با آنها نيستند. 
رئيس كل بانك مركزي، در پاسخ به اين سؤال كه آيا نرم افزارهاي 
ضد تروريس��م و پولش��ويي در بانك ها نصب ش��ده است؟ گفت: 

كارهايش به تدريج انجام مي شود. 
 رئيس كل بانك مركزي با بي��ان اينكه رفرم پولي ايران حداقل دو 
سال ديگر زمان لازم دارد گفت: ارز جايگزين دلار بايد نقش اساسي 

در تجارت خارجي داشته و از ثبات لازم برخوردار باشد. 
سيف درباره حذف صفر از پول ملي و اينكه اين موضوع در بودجه 

سال جاري ديده نشده است، گفت: در دولت مصوبه اي براي حذف 
صفر نداشتيم و قصد چنين كاري را نداريم. 

 وي افزود: بانك مركزي لايحه اي به دولت فرستاد كه هنوز هم در 
دست بررسي است كه در يكي از مواد آن مطرح شده بود واحد پول 
ايران چيست؟ در اينجا بحث شد كه وقتي مردم واحد پول ايران را 
تومان مي شناسند، چرا ريال بگوييم؟ لذا در اين ماده آمد كه واحد 

پول ايران تومان باشد. 
البته اين هم هنوز قطعي نشده و بايد به مجلس برود؛ لذا براي حذف 

صفر برنامه اي نداش��تيم.  رئيس كل بانك مركزي، توضيح داد: به 
دليل انباشتي از تحريم هاي سال هاي گذشته موجب شده تعداد 
صفر هاي اسكناس ها زياد ش��ود و حذف صفر در زماني امكانپذير 
خواهد بود كه از ثب��ات و پايداري تورم تك رقم��ي اطمينان پيدا 

كنيم.  
وي با بيان اينكه شايد ظرف يكي دو سال آينده شرايط خوبي براي 
حذف صفر باشد، گفت: با توجه به روند تورم تك رقمي كه شاهد 
آن هستيم، با استمرار اين روند در دو يا سه سال ديگر شرايط براي 

حذف صفر فراهم مي شود.  
س��يف همچنين درباره تغيير ارز گزارش دهي و در پاس��خ به اين 
سؤال كه چه ارزي جايگزين دلار خواهد شد؟ گفت: مشغول بررسي 
هستيم و اين موضوع در دستور كار بانك مركزي قرار دارد. مهم اين 

است چه نوع ارزي جايگزين شود.  
رئيس كل بانك مركزي، افزود: ارزي كه مي خواهد جايگزين شود 
بايد دو ويژگي داشته باشد، يكي آنكه در صادرات و واردات كشور ما 
نقش اساسي و سهم بالاتر داشته باشد و ديگر آنكه آن ارز خودش 
از ثبات و استحكام لازم برخوردار باشد؛ لذا همكاران ما اين موضوع 

را بررسي مي كنند. 

وزي�ر راه و شهرس�ازي با اش�اره ب�ه معضل 
خانه هاي خالي در سراسر كشور گفت: بر اساس 
آمار 2 ميلي�ون و ۵۸۷ هزار واحد مس�كوني 
خالي در كشور داريم و خانه هاي خالي بيشتر 
براي سوداگري و تجارت س�اخته مي شوند. 
به گ��زارش مهر عب��اس آخوندي در نشس��ت 
مش��ترك با اعضاي كميس��يون عمران مجلس 
شوراي اسلامي، افزود: بر اساس آمار در سال هاي 
85، 90 و 95 به ترتيب ۶30 هزار، يك ميليون و 
۶۶0 هزار و 2 ميليون و 587 هزار واحد خالي در 

كشور گزارش شده است. 
وزير راه و شهرس��ازي با تأكيد بر اينكه اين ارقام 
واقعاً عجيب است، افزود: اگر هر واحد مسكوني 
را 100 هزار دلار در نظ��ر بگيريم مفهومش اين 
اس��ت كه 250 ميليارد دلار سرمايه با بهره وري 

صفر وجود دارد. 
وي ادامه داد: واقعيت اين است كه روند موجود، 
روند سختي است و ادامه اين وضعيت به صلاح 
نيست و از كميسيون عمران مجلس مي خواهيم 

به اين موضوع توجه ويژه اي داشته باشند. 
آخوندي اظهارداشت: تنها در تهران 3 ميليون و 
900 هزار واحد مسكوني وجود دارد بدين معنا 
كه حدود 13 ميليون نفر مي توانند در پايتخت، 
زندگي كنند اين در شرايطي است كه جمعيت 
تهران 8/۶ ميليون نفر اس��ت و تعداد زيادي نيز 
در تهران در ش��رايط بدمس��كني مطلق زندگي 

مي كنند. 
عضو كابينه دولت تدبير و اميد ادامه داد: براساس 
آخرين آمار منتشر ش��ده از مركز آمار ايران در 
تهران 490 هزار واحد مسكوني خالي وجود دارد. 
در حالي كه در آمار سال 90، اين ميزان 327 هزار 

واحد مسكوني بوده است. 
وي افزود: آمار ساخت و سازها، خانه هاي خالي و 
مسئله بدمسكني نشان مي دهد مشكلات جدي 
در انضباط شهري وجود دارد. اگر تمامي ساخت 
و سازها براي اسكان بودند، مايه خوشحالي بود 

اما بايد به اين نكته توجه كنيم كه اين ميزان خانه 
خالي بيشتر براي س��وداگري و تجارت ساخته 

شده است. 
آخوندي تصريح كرد: در حال حاضر ش��اهديم 
كه بدمس��كني با چه گرفتاري هايي براي مردم 
در سطح شهر، وجود دارد و از سوي ديگر شاهد 
توليد واحدهايي در كلانشهر تهران و ساير شهرها 
هس��تيم كه به ش��كل عمده با ه��دف تجاري و 
غيرسكونتي ايجاد شده اند كه در دو جهت كاملًا 
متضاد در حركت هستند كه بايد هر چه زودتر به 

اتمام برسند. 
وزير راه و شهرس��ازي گفت: روزانه بين 550 تا 
۶00 نف��ر در بانك مس��كن پس ان��داز دارند كه 
اميدواريم سال 9۶ از ركود در بخش مسكن خارج 
شويم و متقاضي واقعي مسكن و نه دلال، تاجر و 

سوداگر داشته باشيم. 
آخوندي با بيان اينكه 14۶ هزار نفر در صندوق 
تسهيلات مس��كن پس انداز كرده اند، گفت: در 
س��ال 139۶، 14۶ هزار نفر متقاضي واقعي در 

بازار داريم. 
وزير راه و شهرسازي ادامه داد: در حوزه مسكن 
عمده توجه ما به مسكن مهر بود كه مراحل پاياني 
را طي مي كند و واگذاري هاي آن در حال انجام 
است. بحث تسهيلات و توانمندكردن افراد را نيز 

در دستور كار داشتيم. 
به گفته وي بيش��ترين تمركز وزارت مس��كن و 
راه و شهرسازي در بخش مس��كن بر بافت هاي 
فرس��وده، بافت هاي مياني ش��هرها و بافت هاي 

حاشيه اي است. 
آخوندي درباره اهم فعاليت هاي حوزه مسكن و 
شهرسازي، گفت: در حوزه شهرسازي، اصلي ترين 
بحثي كه در وزارت راه و شهرس��ازي دنبال كرد 
بحث ايجاد انضباط ش��هري بود چراكه موضوع 
بسيار مهمي اس��ت و اميدواريم در سال 9۶ در 
اين باره جلسه اي با كميس��يون عمران مجلس 

دهم داشته باشيم.

آخوندی:2/5 میلیون مسکن خالي در كشور داريم

بانک

مسکن

براي كارگران چيني و ترك شغل ایجاد كردیم
نماين�ده س�ابق مجل�س ب�ا بي�ان اينك�ه دولت ب�ا سياس�ت هاي 
نادرس�ت، ب�راي كارگ�ران چين�ي و تركي�ه ش�غل ايج�اد ك�رده 
اس�ت گف�ت: دول�ت باي�د از اقتص�اد گ�ره خ�ورده ب�ه سياس�ت 
خارج�ي فاصل�ه بگي�رد و ب�ه مس�ائل داخل�ي توج�ه كن�د. 
به گزارش خبرگزاري تس��نيم، احمد توكلي درباره چگونگي تحقق شعار 
سال اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال گفت: نامگذاري امسال به نام اقتصاد 
مقاومتي، توليد و اشتغال ازجانب رهبري، بيانگر اين است كه وضع كشور 
در زمينه اشتغال مناسب نيست و متأسفانه با سياست هاي نادرست، براي 
كارگران چيني و تركيه شغل ايجاد كرديم.   وي ادامه داد: دولت امسال بايد 
از اقتصادي كه بر سياست خارجي گره مي خورد فاصله بگيرد و به مسائل 
داخلي توجه كند. مسائل اساسي در كش��ور وجود دارد كه اگر حل نشود 
مسئله اقتصاد و توليد حل نخواهد شد.  وي با اشاره به اينكه نرخ رشد كشور 
پرنوسان است گفت: نرخ رشد امسال كه ۶/۶ تخمين زده شده است، تنها 
12 درصد از اين رشد مربوط به بخش غيرنفتي است و 88 درصد آن از نفت 
است، كه فروش نفت خام اشتغال زيادي ايجاد نمي كند.   وي تأكيد كرد: 
نرخ رشد در سال 91 تا 95 پر نوس��ان بوده كه اگر اين نرخ رشد اشتغال زا 
باشد بايد پائين بيايد، اما ش��اهد افزايش نرخ بيكاري هستيم. كاهش نرخ 

تورم تا حدود زيادي تحت تأثير كاهش نرخ تورم جهاني است.
  وي ادامه داد: براساس پيش بيني صندوق بين المللي پول در سال 9۶ نرخ 
تورم چين 2/8، امريكا 2/5، اروپا 1/7 و ژاپن نيم درصد اس��ت. بايد دولت 
ضمن تلاش براي حفظ عوامل غير وارداتي به سراغ عوامل اساسي برود، در 

غير اين صورت مشكل معيشت و اقتصاد مردم حل نمي شود. 
 توكلي با اشاره به اينكه قانون كار و كسب و كار در كشور مناسب نيست، 
گفت: در توليد كشمكش سياسي باعث مي ش��ود ريسك سرمايه گذاري 
بالا رود.  توكلي فس��اد را يك��ي از عوام��ل افزايش هزينه توليد دانس��ت 
و گفت: فس��اد باعث مي ش��ود هزينه س��رمايه گذاري افزاي��ش و قدرت 
رقابت پائين بيايد. نرخ تس��هيلات در كش��ور ما 20 درص��د و در چين 5 
درصد اس��ت و فس��اد قدرت رقابت پذيري را كاهش مي ده��د و نابرابري 
درآمده��ا را تش��ديد، نرخ رش��د كاهش و بي��كاري را افزاي��ش مي دهد.   
توكلي درباره اينكه عمده قاچاق از مبادي رس��مي مناط��ق آزاد صورت 
مي گيرد، گف��ت: گمرك اقدام��ات خوبي در خصوص قاچ��اق كالا انجام 
داده اس��ت و با پنجره واح��د همه كانتينرهاي��ي كه از بن��ادر كد گذاري 
مي ش��ود با پنجره واحد قاچاق با هزينه كم كنترل مي شود. پنجره واحد 
گمرك برخي از قاچاق هايي كه تاكنون مش��خص نبود را محسوس كرد. 

 كوتاهي وزارت كار 
در تعيين تكليف قراردادهاي موقت كار

رئيس اتحاديه كارگران ق�راردادي و پيماني گف�ت: از زمان تصويب 
قانون كار، وزارت كار برخلاف آنچه كه تصويب شده، هنوز سقف و كف 
قراردادهاي موقت و دائم كارگاه هايي با ماهيت كار غيردائم و مستقر را 
مشخص نكرده است و در اين باره اختلاف نظرهاي بسياري وجود دارد. 
فتح الله بيات، رئيس اتحاديه كارگران قراردادي و پيماني كشور در گفت وگو 
با تسنيم، درباره قراردادهاي موقت گفت: در تنظيم قرارداد موقت كارگر 
هيچ اختياري از خود ندارد. يعني امنيت شغلي ندارد، اين موضوع در همه 
كشورها وجود دارد اما به گونه اي كه در ايران وجود دارد نيست. يعني اگر 
مدت كاري موقت است مانند راهسازي، تنها در صورتي قرارداد مي تواند 
موقت باشد كه در كارهايي كه ماهيت كار به ش��دت مستمر و دائم است 
قرارداد موقت منعقد ش��ود. در حال حاضر بيش از 90 درصد از كارگران 
كش��ور تحت پوش��ش قرارداد موقت هس��تند.  رئيس اتحاديه كارگران 
قراردادي و پيماني كشور ادامه داد: از مجلس ششم به اين طرف از طريق 
فراكس��يون كارگري مجلس و نمايندگان مجلس و وزرا پيگيري بسياري 
براي بهس��ازي قرارداد هاي موقت داش��تيم اما نتيج��ه مطلوبي دريافت 
نكرديم. س��نوات طبق قانون كار شامل همه كارگران مي ش��ود.  بيات با 
تأكيد بر اينكه قراردادهاي مختلفي وجود دارد افزود: سنوات به كارگران 
قراردادي پرداخت مي شود اما كارگراني كه قرارداد موقت دارند بايد دقت 
كنند كه هنگام دريافت حقوق و مزاياي خود برگه تس��ويه حساب كامل 
نكنند. درتبصره 7 قانون كار اعلام ش��ده زمان و مدت قرارداد موقت بايد 
توسط كارفرما مشخص شود. در سال ۶9 كه قانون جديد كار از سوي مجمع 
تشخيص مصلحت نظام مشخص شد، هيچ وزيري تعيين تكليف نكرد كه 

قرارداد كار موقت چه قراردادي است؟ سقف آن چقدر است؟
وي با تأكيد بر اينكه دولت و مجلس ديدگاه كارفرمايي دارند گفت: بعد از 
گذش��ت مدت ها از تصويب قانون كار تا كنون بايد وضعيت قرارداد موقت 
ساماندهي مي ش��د، اما با توجه به اينكه دولت س��مت و سوي كارفرمايي 
دارد اين كار تا كنون انجام نشده است.  بيات با اشاره به اينكه اجراي تبصره 
يك و 2 ماده 7 قانون كار كه بر انعقاد قراردادهاي دائمي در كارگاه هايي با 
ماهيت كار دائم اشاره دارد، به وضعيت بازار كار سامان مي دهد، گفت: اگر 
اين ماده از قانون به طور دقيق اجرا شود، مي توان شاهد ساماندهي وضعيت 

قراردادي كار كارگران در سطح كشور شد. 

 قاضی لوكزامبورگی: 
 پول ایران فعلا پيش ما بلوكه می ماند!

يك دادگاه لوكزامبورگي تقاضاي تهران براي بازگرداندن 1/6 ميليارد 
دلار از دارايي هاي ايران را كه قربانيان حملات تروريستي 11 سپتامبر، 
مدعي ان�د بايد ب�ه عنوان غرام�ت به نفع آنه�ا ضبط ش�ود، رد كرد. 
خبرگزاري فرانسه، با انتشار اين خبر نوشت:  قاضي لوكزامبورگي رأي داده 
كه اين دارايي ها مي تواند فعلًا در اين كشور به حالت بلوكه باقي بماند تا يك 

دادگاه ديگر در مورد جزئيات اين پرونده رأي صادر كند. 
در س��ال 2012، يك قاضي نيويوركي حكم داد كه اي��ران بايد 7 ميليارد 
دلار غرامت به خانواده ها و وراث قربانيان حملات 11 سپتامبر صادر كند. 
استدلال اين قاضي اين بود كه ايران با اجازه دادن به اعضاي القاعده براي 
سفر از طريق س��رزمين ايران، به اين گروه تروريستي كمك كرده است.  
ايران اين ادعا را به شدت رد كرده و از پرداخت اين غرامت ادعايي خودداري 
كرده اس��ت. وكلاي دولت ايران تلاش كرده بودند به 1/۶  ميليارد دلاري 
بلوكه شده ايران نزد مؤسسه مالي كليراستريم در لوكزامبورگ دسترسي 
پيدا كنند. ميلياردها دلار از دارايي هاي ايران قبل از برجام، در اروپا و امريكا 
بلوكه شده بود. با وجود انعقاد توافق برجام، هنوز بخشي از دارايي هاي ايران 
در خارج از كشور آزاد نشده است كه بخشي از آن به پرونده هاي مطروحه 
عليه ايران مربوط مي شود.  مجيد تخت روانچي، معاون وزير خارجه ايران 
قبل از صدور اين رأي گفته بود: »پول بلوكه ش��ده ايران در لوكزامبورگ 
متعلق به دوره قبل از مذاكرات )هسته اي( است و وكلاي )بانك مركزي( 
ايران در حال مشورت براي دسترسي به آن هستند. «  دادگاه عالي امريكا 
سال گذشته رأي داد كه 2/1 ميليارد دلار از دارايي هاي بلوكه شده ايران در 
حساب سيتي بانك در نيويورك بايد به قربانيان امريكايي بمب گذاري سال 
1983 لبنان داده شود. ايران اين حكم را بر خلاف حقوق بين الملل خوانده 

و نزد ديوان بين المللي دادگستري اقامه دعوي كرده است. 


